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Protokół nr XLIX.2024 
XLIX Sesji Rady Gminy Ręczno 

dnia 1 lutego 2024 r. 
RG.0002.1.2024 

rozpoczęcie godz. 10:00 
zakończenie godz. 11:24 

              Miejsce obrad – sala „Wspólny Dom”  w Ręcznie  
 

   Obecni radni          Nieobecni radni                                                                  
 

1. Betka Włodzimierz               
2. Dembowski Adam 
3. Felecka-Tręda Mariola         
4. Filocha Jan -  uczestniczył w obradach od godz. 10:13              
5. Flasz Ewa  
6. Michalski Kazimierz  
7. Ociepa Jarosław 
8. Olszta Małgorzata                
9. Patura Jolanta     
10. Piętos Dominika 
11. Skrobek Marek                  
12. Synderecka Agnieszka   
13. Świstak Robert 
14. Zawada Mirosław     

        

O godz. 10:00 Przewodniczący Mirosław Zawada otworzył XLIX Sesję Rady Gminy 
Ręczno, powitał radnych oraz osoby zaproszone: Wójta Gminy Piotra Łysonia, Zastępcę 
Wójta Marcina Kusa, Skarbnik Bożenę Jarosińską, Adwokat Annę Włodarczyk-Bajon. 

 Na podstawie listy obecności w obradach bierze udział 13 radnych, co stanowi 
kworum niezbędne do podejmowania prawomocnych uchwał. Listy obecności radnych 
i gości stanowią pisemne załączniki do protokołu.      
 

Punkt 2 
Wnioski do proponowanego porządku obrad 
 

Radny Marek Skrobek zgłosił wniosek o zdjęcie z porządku obrad 8 punktu: Podjęcie 
uchwały w sprawie ustalenia wysokości wynagrodzenia dla Wójta Gminy Ręczno. 

Przewodniczący poddał zgłoszony wniosek o zmianę porządku pod głosowanie. 
Przeprowadzono głosowanie o zdjęcie z porządku obrad punktu: Podjęcie uchwały 
w sprawie ustalenia wysokości wynagrodzenia dla Wójta Gminy Ręczno. 
   Przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna) 
   obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 12 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Flasz Ewa; 
Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; 
Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert;  
PRZECIW - 1 - Zawada Mirosław; 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
  Punkt został zdjęty z porządku obrad. 
 

Radna Ewa Flasz zgłosiła wniosek o wprowadzenie do porządku obrad pkt: Podjęcie 
uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia wniosku. Projekt uchwały był omawiany na 
wspólnej komisji w dniu wczorajszym i wszyscy wiemy, o co w tym wniosku chodzi. 
Przewodniczący poddał zgłoszony wniosek o wprowadzenie punktu do porządku pod 
głosowanie. Przeprowadzono głosowanie o wprowadzenie do porządku obrad pkt: Podjęcie 
uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia wniosku. 
   Przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna) 
   obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
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ZA - 13 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Flasz Ewa; 
Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; 
Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 -  
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
     Punkt został wprowadzony do porządku obrad. 
 

Radna Ewa Flasz zgłosiła wniosek o wprowadzenie do porządku obrad pkt: Podjęcie 
uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia petycji. Ten projekt też był omawiany na 
wczorajszym wspólnym posiedzeniu komisji.  
Przewodniczący poddał zgłoszony wniosek o wprowadzenie punktu do porządku pod 
głosowanie. Przeprowadzono głosowanie o wprowadzenie do porządku obrad pkt: Podjęcie 
uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia petycji. 
    Przyjęto przedmiot głosowania (w. bezwzględna) 
    obecni: 13 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 1 
ZA - 13 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Flasz Ewa; 
Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; 
Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 -  
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 - 
  Punkt został wprowadzony do porządku obrad. 
 

Porządek obrad po wprowadzonych zmianach przedstawia się następująco: 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Wnioski do proponowanego porządku obrad. 
3. Wnioski do protokołu XLVIII Sesji Rady Gminy Ręczno. 
4. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach między sesjami. 
5. Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ręczno 

na lata 2024–2034. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Ręczno na 2024 rok. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy 

roku 2025 środków finansowych stanowiących fundusz sołecki. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 

strażaka ratownika ochotniczej straży pożarnej oraz kandydata na strażaka ratownika 
ochotniczej straży pożarnej z terenu gminy Ręczno. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji dla Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Stobnicy. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji dla Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Stobnicy Pile. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości 
w drodze darowizny. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania pobieranych opłat oraz 
ustalenia form i specjalności kształcenia nauczycieli szkół, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Ręczno w roku 2024. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia wniosku. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia petycji. 
16. Sprawy różne. 
17. Zamknięcie sesji. 

 

O godzinie 10:13 na salę obrad przybył radny Jan Filocha, od tego czasu rada gminy 
obraduje w 14-osobowym składzie.        
 

Punkt 3 
Wnioski do protokołu XLVIII Sesji Rady Gminy Ręczno 

Nie zgłoszono wniosków do protokołu XLVIII sesji. 



3 
 

Punkt 4 
Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach między sesjami 
 

Przewodniczący Mirosław Zawada przedstawił informacje o swoich działaniach między 
sesjami, informacja stanowi pisemny załącznik do protokołu. 
 

Punkt 5 
Sprawozdanie Wójta Gminy z działalności w okresie między sesjami 
 

Wójt Gminy Piotr Łysoń  
Witam Państwa bardzo serdecznie, może bez bardzo serdecznie. 
W okresie od ostatniej sesji tj. 21 grudnia 2023 r. do dnia dzisiejszego wydałem 
20 zarządzeń.  
Bardzo ważną funkcją urzędu gminy jest administrowanie i nadążanie nad dynamicznymi 
zmianami prawa. Ale dzięki pracownikom wszystko realizujemy terminowo, z zadowoleniem 
mieszkańców. Dlatego w tym miejscu bardzo serdecznie dziękuję pracownikom.  
Oprócz bieżącego administrowania podjęto następujące działania: 

 Uchwalony budżet gminy w dniu 21 grudnia 2023 r. jest realizowany. 

 Wykonany został projekt rozbiórki świetlicy w Majkowicach. Obecnie prowadzimy 
procedury w celu wyłonienia wykonawcy dokumentacji na budowę nowej świetlicy 
wiejskiej w tejże miejscowości. 

 Wykonaliśmy dokumentację i kosztorys na drogę Dęba Pysowy. Złożony też został 
wniosek do Urzędu Marszałkowskiego z funduszu ochrony gruntów rolnych na 
dofinansowanie tej inwestycji. Do końca lutego powinniśmy znać kwotę 
dofinansowania i zaczniemy procedury przetargowe. 

 Do 20 lutego nastąpi końcowy odbiór oczyszczalni ścieków. W dniu wczorajszym 
odbyłem spotkanie z prezesem Biotech-u, głównego wykonawcy. Będziemy mieli 
wykonane dodatkowe prace (bez oczywiście naszych kosztów) i będzie to, jak 
prezes powiedział, dla nich oczyszczalnia pokazowa.  

 Wykonaliśmy także mapę do celów projektowych do inwestycji „Renowacja stawu 
Moczydła”. Jesteśmy w trakcie wyłaniania wykonawcy dokumentacji. 

 Złożyliśmy wniosek do Urzędu Wojewódzkiego na zadanie inwestycyjne „Utworzenie 
żłobka”. Wnioskowana kwota to 860 000,00 zł. Miejsce na żłobek to pomieszczenia 
po byłym ośrodku zdrowia. Wnioskowana ilość miejsc dla dzieci to 25. Prowadziliśmy 
już wstępne rozmowy na wykonanie dokumentacji na remont i dostosowanie 
pomieszczeń. Chcielibyśmy, żeby placówka ta powstała do końca 2024 roku.  

 Rozpoczęliśmy procedury związane z termomodernizacją Szkoły Podstawowej 
Stobnica. W tej inwestycji będzie też wymiana źródła ciepła.  

 Wraz z panią skarbnik odbyliśmy podróż do Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Łodzi, gdzie podpisaliśmy z funduszem dwie 
umowy. Pierwsza umowa dotyczy usuwania wyrobów zawierających azbest – kwota 
dofinansowania 49 000,00 zł. Druga umowa to środki na organizację pikniku 
ekologicznego – kwota dofinansowania 35 000,00 zł. 

 Zakupiliśmy i jest zamontowany drugi pług do odśnieżania, tym razem do koparki. 
W razie ataku zimy szybciej i sprawniej dokonamy odśnieżania. 

Oprócz tego uczestniczę w spotkaniach i uroczystościach reprezentując gminę: 

 17 stycznia byłem obecny na zarządzie OSP Gminy Ręczno. Omawialiśmy plan 
współpracy na najbliższy rok. Wyznaczono harmonogram spotkań sprawozdawczych 
w poszczególnych jednostkach. 

 19 stycznia uczestniczyłem w spotkaniu Zespołu Interdyscyplinarnego. Na zebraniu 
tym wybrano przewodniczącego i zastępcę. 

 20 stycznia uczestniczyłem w wieczorze kolęd w Szkole Podstawowej w Ręcznie. 

 26 stycznia razem z panią skarbnik i z panem zastępcą uczestniczyliśmy w walnym 
zebraniu LGD BUD-UJ RAZEM. Została wybrana nowa rada LGD. Strategia LGD 
została zaakceptowana przez Urząd Marszałkowski, otrzymała pozytywną opinię. 
Teraz przyjdzie czas na działania, czyli konkursy i dofinansowania. 
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 28 stycznia w Piotrkowie tryb. na dawnym dworcu, a obecnie centrum 
przesiadkowym, odbył się piotrkowski finał WOŚP. Dziękuję paniom z Ręczna za 
reprezentowanie nas. Oczywiście byłem obecny z paniami. Nasze panie zebrały do 
swojej puszki bez mała 3 tysiące zł. Jeszcze raz chwała im i wielkie dzięki.  

 W dniu wczorajszym byłem obecny na posiedzeniu komisji wspólnej. Omawiane był 
sprawy różne, o czym wspomniał już pan przewodniczący. Na marginesie, to jest 
moja opinia - idea komisji wspólnych jest dla mnie trochę wypaczona, będąca 
w sprzeczności do tworzenia komisji tematycznych.  

Pod moją nieobecność dziękuję za reprezentowanie gminy na uroczystościach i spotkaniach 
Panu Marcinowi Kusa. To: 

 Zarząd Powiatowy OSP. 

 Kubusiowe spotkanie opłatkowe. 

 Spotkanie opłatkowe w starostwie. 

 Wigilia w Szkole Podstawowej w Stobnicy. 

 Wieczór kolęd we „Wspólnym Domu”. 
Wiele prac wykonują także pracownicy urzędu gminy – awarie, prace porządkowe, wiele 
małych napraw i konserwacji oraz przede wszystkim w tym okresie odśnieżanie.  
 Moją współpracę z radą gminy oceniam na dostatecznie plus, dziękuję za 
współpracę. Kończąc trzecią kadencję, być może jeszcze za miesiąc będzie sesja, jako wójt 
gminy mogę stwierdzić po tych latach, że była to rada ciężka do współpracy. Większość 
inwestycji powstała dzięki determinacji i zaangażowaniu pracowników. I odczuwam wielką 
dumę, że zrealizowaliśmy tak dużo. Oddaję tej gminie całe serce. Każdego dnia spotykam 
się z miłymi gestami od mieszkańców. Każdy gest, uśmiech na ulicy od mieszkańców jest dla 
mnie ważny. Jestem przekonany, że kolejne lata to również będzie sukces naszej gminy. 
Dziś też odpowiem na pytanie, które wielu mi zadaje – będę kandydował na wójta gminy 
Ręczno. 
Bardzo dużo zrobiliśmy, a inni z tego trudu i ciężkiej pracy chcieliby spijać śmietankę. 
Mieszkańcy muszą mieć do wyboru osoby, za którymi jest coś więcej niż logo partyjne. 
Gmina Ręczno to nie są poglądy polityczne. Gmina Ręczno to nasz wspólny dom.   
 

Punkt 6 
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Ręczno 
na lata 2024–2034 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.313.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 7 
Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Ręczno na 2024 rok 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.314.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
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Punkt 8 
Podjęcie uchwały w sprawie niewyrażenia zgody na wyodrębnienie w budżecie gminy 
roku 2025 środków finansowych stanowiących fundusz sołecki 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 13 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Filocha Jan; Flasz Ewa; Michalski 
Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; Skrobek 
Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 – Felecka-Tręda Mariola; 
 

Uchwała nr XLIX.315.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 9 
Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego dla 
strażaka ratownika ochotniczej straży pożarnej oraz kandydata na strażaka ratownika 
ochotniczej straży pożarnej z terenu gminy Ręczno 
 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.316.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 10 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji dla Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Stobnicy 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.317.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 11 
Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji dla Ochotniczej Straży Pożarnej 
w Stobnicy Pile 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.318.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
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Punkt 12 
Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości 
w drodze darowizny 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.319.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 13 
Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli, ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania pobieranych opłat oraz 
ustalenia form i specjalności kształcenia nauczycieli szkół, dla których organem 
prowadzącym jest Gmina Ręczno w roku 2024 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 13 - Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz Ewa; Michalski 
Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos Dominika; Skrobek 
Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 – Betka Włodzimierz; 
 

Uchwała nr XLIX.320.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 14 
Podjęcie uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia wniosku 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.321.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

Punkt 15 
Podjęcie uchwały w sprawie odmowy uwzględnienia petycji 

 

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła) 
Wynik głosowania: obecni: 14 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 0 
ZA - 14 - Betka Włodzimierz; Dembowski Adam; Felecka-Tręda Mariola; Filocha Jan; Flasz 
Ewa; Michalski Kazimierz; Ociepa Jarosław; Olszta Małgorzata; Patura Jolanta; Piętos 
Dominika; Skrobek Marek; Synderecka Agnieszka; Świstak Robert; Zawada Mirosław; 
PRZECIW - 0 - 
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 – 
 

Uchwała nr XLIX.322.2024 Rady Gminy Ręczno z dnia 1 lutego 2024 r. stanowi pisemny 
załącznik do protokołu. 
 

[ W tym miejscu przewodniczący ogłosił przerwę w obradach od godz.10:35 do 10:45 ] 
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Punkt 16 
Sprawy różne 
 

Mieszkaniec miejscowości Ręczno 
Panie Przewodniczący, Wysoka Rado 

Dziękuję za umożliwienie zabrania głosu. Chciałem kilka zdań powiedzieć o nas, o naszym 
samorządzie. O wybranych organach naszego samorządu, czyli radzie gminy, wójcie gminy. 
Sprowokowały mnie dwa zjawiska z ubiegłego roku tzn. raport o stanie gminy i strategia 
gminy. Pierwsze zagadnienie związane z raportem gminy. Chciałem na ten temat zabrać 
głos, ale ponieważ tam są kryteria związane z podpisami 20 osób i w rozmowie 
z mieszkańcami wyczułem dystans, że bardzo chętnie mówimy u cioci na imieninach, na 
różnych spotkaniach, natomiast oficjalnie żaden z nas nie chce zabierać głosu na temat 
wspólnego funkcjonowania naszego samorządu. Odpuściłem ten temat, bo nie chciałem 
robić tego na siłę.  
Drugie zagadnienie związane ze strategią gminy. I tutaj pokusiłem się o to, żeby coś zrobić 
w tym zakresie. Ponieważ w Internecie ogłoszona została ta strategia, strategia 
z załącznikiem strategii wojewódzkiej i poprosiłem o harmonogram spotkań na temat 
strategii. Wysłałem e-maila na adres gminy. Dostałem odpowiedź negatywną właściwie, bo 
poinformowano, że jest ogłoszona na stronie internetowej, można zgłaszać uwagi. Tego 
tematu nie chciałem odpuszczać. Wysłałem e-maila z prośbą o harmonogram spotkań na 
adres e-mail przewodniczącego rady, nie otrzymałem żadnego sygnału, żadnej odpowiedzi. 
Chciałem przyjechać na sesję listopadową. Spojrzałem na porządek, tyle punktów, 
pomyślałem, że trochę potrwa. A ponieważ obowiązki zawodowe nie pozwalały mi na 
obecność od godz. 10:00, pomyślałem, że tą godzinę jak się spóźnię, to zdążę na temat 
związany ze strategią. Niestety, przyjechałem na godz. 11:00, pani w drzwiach mówi, że już 
po sesji. Jeżeli chcę, to mogę wstąpić na poczęstunek. Dlaczego uparcie o tym temacie 
mówię, ponieważ dwie ustawy: ustawa o samorządzie gminnym i druga ustawa chyba 
o rozwoju nakłada obowiązek na rady gminy odbycia konsultacji z mieszkańcami, podjęcia 
uchwały na ten temat. Dosłownie mówi się w ustawie o samorządzie, że rada gminy określa 
szczegółowy tryb i harmonogram opracowania projektu strategii rozwoju gminy, w tym 
konsultacji. Natomiast w drugiej ustawie na temat rozwoju też mówi się, że projekt konsultacji 
rozwoju o zasięgu regionalnym lub lokalnym, informacje o konsultacjach, terminach 
i sposobie przekazywania uwag do projektu oraz terminy i miejsca spotkań konsultacyjnych. 
Ponieważ jest to ważne zagadnienie, to uważam za duży błąd, że nie odbyły się te spotkania 
konsultacyjne z mieszkańcami. Ponieważ, szczególnie nasza gmina jest w bardzo trudnej 
sytuacji, zresztą nie tylko nasza, bo i kilka sąsiednich jest w trudnej sytuacji. Przeczytam 
tylko konkluzje z tej strategii odnoszącej się do naszej gminy. Analiza statystycznych danych 
i demograficznych pokazuje, że na przestrzeni ostatnich pięciu lat liczba ludności nie uległa 
drastycznym zmianom i utrzymuje się na podobnym poziomie. Niemniej, nie dające się 
przewidzieć dalsze perspektywy rozwoju, zagrożenia depopulacji i pauperyzacją 
spowodowały, iż Gmina Ręczno została zakwalifikowana w strategii rozwoju województwa 
łódzkiego jako gmina zagrożona trwałą marginalizacją. Zgodnie z opisem w dokumencie 
wojewódzkim obszary zagrożone trwałą marginalizacją charakteryzują się niską 
atrakcyjnością osadniczą, problemami demograficznymi i słabą dostępnością 
komunikacyjną, brakami w infrastrukturze komunalnej, i niskim poziomem 
przedsiębiorczości, bezrobociem i obniżonym poziomem zamożności mieszkańców. No i my 
jako samorząd sobie takie zagadnienia bagatelizujemy. Nie odrobiliśmy w tym zakresie pracy 
domowej. Jest to o tyle ważne zagadnienie, ponieważ nie jest mi obojętne, co dzieje się 
w mojej, naszej gminie. Obserwuję obrady sesji. Na dzisiejszej, w ciągu 30 minut 
przelecieliśmy wszystkie punkty. Ale, jeżeli wysłuchuje w Internecie, to na temat tego, co się 
dzieje w gminie, nie wiem nic. Bo moim zdaniem, po każdym punkcie przyjmowanym na sesji 
przewodniczący komisji, czy ktoś z komisji powinien skomentować każdą uchwałę. Dlaczego 
w takim kształcie, dlaczego to nie przeszło, jakie uwagi, dwa, trzy zdania dosłownie. A tak, 
jako mieszkańcy, nie wiemy nic. Wiemy tylko, że takie uchwały, ale co się za tym kryje, nie 
wiemy nic. Poza tym, tego typu spotkania związane ze strategią gminy jest to obszar 
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dyskusji na wszystkie zagadnienia. Spotykają się autorzy strategii, gospodarz gminy 
i mieszkańcy, sołtysi, przedsiębiorcy, wszyscy zainteresowani. Dzielą się uwagami, burza 
mózgów, pomysłów itd. Oprócz tego, jest jeszcze jeden walor tego spotkania związany 
z edukacją. Moje pokolenie odchodzi, młodzi gdzie mają się nauczyć, zdobyć wiedzę na 
temat tego, co się dzieje w gminie. Jaki jest charakter prawa w zarządzaniu gminą, jakie są 
perspektywy. Co się szykuje na przyszłość, pustka ! Dlatego uważałem za stosowne, żeby 
powiedzieć głośno w swoim imieniu i osób, z którymi na różnych spotkaniach dyskutujemy. 
Tylko jest wiele osób, których mówi w wąskim kręgu, natomiast oficjalnie nikt nie chce tych 
tematów podnosić. Te decyzje, które nie są konsultowane w środowisku przekładają się na 
takie nieoptymalne decyzje w gminie.  
Przykłady, pierwsze z brzegu, przyjmowane było logo gminy. Nie było żadnej konsultacji, 
zwróćcie uwagę jakie kolory. Jesteśmy gminą wiejską, nie mamy przemysłu, przyjmujemy 
ciemne kolory, gdzie w kartografii każdy kolor coś oznacza. Każdy kolor coś oznacza, 
ciemne kolory albo oceany, albo ośrodki uprzemysłowione. Tereny wiejskie, przyroda, 
odcienie zieleni, żółci itd. na herbie. Ludzie mojego pokolenia, kiedy pamiętają fermy drobiu, 
no to kojarzy im się ferma, no bo same głowy ptaków, jeszcze do tego nakrycie głowy 
biskupa. Jak się zajrzy na opis na stronie internetowej gminy, no to opis pasuje, ale do takich 
znaków jakby to było przyjmowane na parafii, chorągwie, jakieś znaki kościelne, nie 
samorządu gminy.            
Drugi przykład – sala widowiskowa, poniesione nakłady ani nie ma charakteru sali 
widowiskowej z prawdziwego zdarzenia, ani sali konferencyjnej z prawdziwego zdarzenia. 
Nie zdecydowaliśmy się, mamy tam salę niewykorzystaną w GOK-u i tutaj sala wyposażona, 
ale niemająca ani charakteru sali konferencyjnej, ani widowiskowej. 
Następny przykład – modernizacja płyty boiska. Na lokalnym boisku zamontowana rzutnia do 
rzutu młotem. Na tej rzutni żaden lekkoatleta rzucający młotem się nie stawi. Jest to 
wyrzucenie pieniędzy w błoto. To dobrze, że jeszcze ktoś do tej pory nie zniszczył. A taka 
rzutnia młotem, w ubiegłym roku sprawdzałem w Internecie, kosztuje około 60 tysięcy.  
Co wybory zgłaszam, uczestnicząc w spotkaniach wyborczych od czasów Pani Bułacińskiej, 
trzy zagadnienia: budowę kanalizacji w stronę nowego osiedla, budowę parkingu wzdłuż 
cmentarza, bo mając takie dwa obiekty: boisko i cmentarz aż się prosi wzdłuż cmentarza 
wybudowanie parkingu wraz z szeroką jezdnią nawet do awaryjnej potrzeby. Oraz 
wyznaczenia miejsca na mini bazar/targowisko, żeby nie było tak, że część ludzi albo pod 
DINO, albo koło Piątka, albo koło kiosku RUCH-u, albo na skwerku sprzedaje ciuchy czy 
jakieś warzywa czy rozsadę. Żeby każdy kto ma jakieś nadwyżki do sprzedaży wiedział, 
gdzie w Ręcznie można stanąć i bez kłopotu zbyć. Wszyscy zainteresowani kupnem 
wiedzieliby, gdzie można nabyć.  
Ostatnie zagadnienie, które występuje nie tylko w naszej gminie to zamykanie instytucji, 
zamykanie urzędów gminy za dni wolne od pracy w święto przypadające w sobotę. Nie wiem 
na jakiej postawie prawnej niektóre gminy, niektóre jednostki budżetowe zamykają instytucje. 
Kodeks pracy wyraźnie mówi, że za święto przypadające w sobotę pracodawca obowiązany 
jest udzielić pracownikowi dzień wolny w okresie rozliczeniowym. Jeżeli okres rozliczeniowy 
jest miesięczny, to w tym miesiącu. Jeżeli u pracodawcy, który jest okres rozliczeniowy 
kwartał, to w kwartale. Ale nie ma żadnej podstawy do zamykania zakładu pracy. To tylko 
w niektórych gminach, w niektórych instytucjach budżetowych zamykane są te instytucje. 
Ta podstawa prawna ośmiesza tylko służby prawne, które w tym zarządzeniu wójta 54 
podały taką podstawę prawną. 
Mówię o tych zagadnieniach, żebyśmy w swoim gronie przemyśleli niektóre zagadnienia, byli 
bardziej otwarci na komunikację zewnętrzną, poprawę klimatu współpracy. I żebyśmy 
wszyscy mieli świadomość, że dla takiej gminy jak nasza nadchodzą ciężkie dni i lata 
dlatego, że te gminy spotykają się z coraz większym wyludnieniem, coraz większymi 
kłopotami. I trzeba być na te ciężkie czasy bardziej otwartym, żeby w konsensusie 
wypracowywać bardziej optymalne rozwiązania. 
Dziękuję bardzo za wysłuchanie, wszystkiego najlepszego.     
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Radny Adam Dembowski 
Mnie troszkę jako radnego u pana Staśka też mnie zaskoczyła ta przemowa, bo panie 
Staśku niech pan sobie weźmie lata 2010-2023 jak się Gmina Ręczno zmieniła. Weźmy 
nawet pan Sroka wójt, jaka była gmina, jaka jest teraz. Z tego wychodzi, że radni siedzą, nic 
nie robią. W co może gmina, to inwestuje. Nie od razu, niech się pan nie obrazi, ale 
Warszawy nie zbudowali. Po trochu, po trochu, gminę dopóki stać, te fundusze tak się stara, 
że to robi. Jaka gmina była, tutaj centrum budynki drewniane, zaniedbana. Dzisiaj się jak 
jedzie, orlik, wszystko, stadion, jak dzisiaj gmina wygląda. Jak się starają radni tak robią, tak 
samo i wójt. Na jakie fundusze po prostu stać, tak się inwestuje. I tak samo wziąć np. Dębę, 
Bąkową Górę, czy tutaj Kolonia, inne miejscowości. Jest piętnaście okręgów, trzeba ten 
budżet jakoś rozdysponować. Jak to mówią „owca była cała i wilk syty”. Gmina tylko żyje 
z podatków. Wziąć tyle wójtów, co tu było, to nic się praktycznie nie robiło. Sam musi pan 
Stasiek przyznać, jak dzisiaj gmina wygląda. Co do wolnych sobót, ja np. też należę do 
Banku Spółdzielczego, soboty są zamknięte. Uchwała jest, a dlaczego chociaż raz 
w miesiącu, dwa razy ten bank będzie otwarty. Taka jest prawda, trzeba prawdzie spojrzeć 
w oczy. Logo, spotkanie z mieszkańcami. Sesje, komisje, kto chce ma wolny wstęp, nie ma 
nikogo. Wziąć zebrania np. wiejskie, ja sam jestem na Kolonii, z wójtem spotkanie było, 
z sołtysami. Przyjdzie 10-12 osób, ale później pretensje, bo się nic nie wie. Nie wie się, czyja 
to jest wina, wójta, przewodniczącego czy rady. My takie uchwały omawiamy na komisjach, 
a kto chce wiedzieć więcej, tak jak dzisiaj, wolny wstęp. Można przyjść, posłuchać, wszystko 
będzie wiedział, jeśli chce. Dla chcącego nic trudnego. Chce wiedzieć, co się dzieje 
w gminie, proszę, zapraszamy, drzwi są otwarte. Logo, to było chyba, jak się nie mylę za 
pana Sroki robione, ile lat temu. Dlaczego wcześniej to nie było poruszone, tylko akurat 
dzisiaj, jak ja już tu jestem drugą kadencję, niektórzy trzy. My staramy się, jak możemy. Nie 
wiem, która rada tyle zrobiła i wójt przez te 13 lat, które tutaj urzęduje. Chyba żaden, żadna 
rada, żadna rada.  
 
Wiceprzewodnicząca Jolanta Patura 
Odniosę się do słów pana Stanisława. Popieram w pełni kolegę Adama, że tyle jest zrobione, 
na ile pozwalają nam nasze środki. A że nasze środki są li tylko na naszych podatkach, no 
więc za wiele nie można. Odniosę się do drogi koło cmentarza, owszem panie Stanisławie 
uznaję, że ta droga by się przydała na pewno. Spełniłaby swoją funkcję, byłaby przydatna, 
ale z drugiej strony trzeba byłoby popatrzeć na to z innej strony. Tam mamy grunty, o ile się 
dobrze orientuję, to nie wszystkie są chyba nasze. Są grunty prywatne, a my przychodząc do 
rady w 2018 r., to przyznam się w tej chwili, że taką drogę jak zobaczyłam w Stobnicy 
Chylowizna, to byłam zszokowana. Jak w XXI wieku może wyglądać tak droga. I takich dróg 
panie Stanisławie mamy sporo w gminie. Tam, gdzie naprawdę ludzie jeżdżą, gdzie 
mieszkają. Ta byłaby drogą ewakuacyjną, a więc w sytuacji, kiedy nasz budżet, nasze 
finanse poprawią się, a my skończymy już etap remontu dróg, który jest zaplanowany na 
2024 i dalej, to wtedy możemy się zająć tą drogą. Nie neguję, że ona jest potrzebna, bo 
w razie wypadków, ale na dzień dzisiejszy byłoby to wydatek, tak jak pan powiedział 
a propos  stadionu. Byłby to wydatek, który wyrzucony był na chwilę obecną na tor boczny, 
bo w tej chwili są większe potrzeby drogowe, jeżeli chodzi o gminę.  
Odniosę się do targowiska. Myśmy podjęli uchwałę a propos targowiska. Plac jest 
wyznaczony, tylko znowu wszystko się obija o kasę. Jak nie wiadomo o co chodzi, to zawsze 
chodzi o pieniądze. A więc znowu trzeba znaleźć pieniądze na utwardzenie placu, na 
wyznaczenie itd. Taki handel jest u nas od lat, wszyscy się przyzwyczaili, opłaty są 
wnoszone. Przyjdzie pora na to, że następna rada czy następni wójtowie, ktokolwiek tam 
będzie po wyborach, myślę, że podejmie ten temat dalej.  
Zgodzę się z kolegą Dembowskim, że wszelkie materiały, które na komisje, sesje są 
przygotowywane, są omawiane na komisjach. Wstęp wolny. Nawet nie dalej, jak wczoraj byli 
mieszkańcy również na komisji, wysłuchali, mogli zgłosić swoje wnioski. To, że nie jest to 
omawiane na sesji, to pan wybaczy, nie tak bardzo nasza wina, bo ja też przeglądałam inne 
sesje. W momencie, kiedy przyszło mi poprowadzić pierwszą sesję, to patrzyłam, 
obserwowałam, jak prowadzi się sesję. I w wielu przypadkach nie było omawiane, 
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ponawianie omawiania projektu czy uchwały. To jest zawarte na komisji, a poza tym, jeżeli 
tak naprawdę ktoś bardzo, bardzo chce to odniesiemy się do Internetu. W Internecie 
wszelkie materiały są zgromadzone i wtedy można dopytać. Jest jeszcze druga droga, 
a mianowicie radny, który jest na rejonie. Przecież można przyjść, porozmawiać, 
dowiedzieć się co i jak, dlaczego tak, dlaczego nie. Przyznam panu, że w ciągu tych 5 lat 
takich pytań no to za wiele nie było. I tu dochodzę do tego, że pan mówi o strategii. Ta 
strategia też była, o ile sobie dobrze przypominam, były wywieszone na tablicy ogłoszeń 
tutaj, było ogłaszane, że takie konsultacje są prowadzone. I o ile sobie dobrze przypominam, 
to zainteresowania aż takiego nie było. Także tutaj uderzmy się tak wszyscy i mieszkańcy, 
że nie bardzo wszyscy interesują się, jak gmina wygląda. A z drugiej strony ja jako radna 
z tamtego rejonu to, co zauważę staram się zrealizować. To, co zauważę, co ktoś zwróci mi 
uwagę, staram się zrealizować, ale nikt nie jest duchem świętym, że będzie wiedział 
wszystko, co jest potrzebne. Wierz mi panie Stanisławie, że ja odbieram to, że 
zaangażowanie mieszkańców naszej gminy nie jest takie zbyt bardzo dobre. Malkontentów 
mamy bardzo wielu, do jakiegoś tam krytykowania jest dużo, natomiast do współpracy jak 
zapytać, no to nie ja, nie ja. Także bardzo proszę, poczułam się odnośnie tej wypowiedzi, że 
to taka trochę może krytyczna, trochę może nie, ale na pewno ważna, na pewno każdy głos 
jest ważny. Dobrze by było, żeby takich głosów w trakcie pracy rady gminy, żeby takich 
głosów było więcej i wtedy reagujemy na bieżąco. Bo tak, jak kolega mówił, logo – kiedy tam 
logo było formowane, projektowane itd. To już zamierzchłe czasy, więc w tej chwili nie ma co 
do nich wracać. A więc apel tutaj, następna rada będzie pracowała na bieżąco, konsultacje 
mieszkańców, z radnymi, z samorządem, gminą i wtedy dojdziemy do pewnego rodzaju 
jakiegoś takiego wyjścia z sytuacji konfliktowych. Niemniej jednak uważam, że na przestrzeni 
lat Gmina Ręczno całkiem nieźle wygląda, jeżeli chodzi o infrastrukturę, jeśli chodzi 
o mieszkanie tutaj, nie jest tak do końca źle.  
 
Zastępca Wójta Marcin Kusa 
Chciałem się ustosunkować do wypowiedzi pana Stanisława, odnośnie przede wszystkim 
strategii. Strategia była podana do publicznej wiadomości. Rozpoczęliśmy przygotowanie 
strategii z rocznym praktycznie wyprzedzeniem. Wszyscy mieszkańcy w sposób zwyczajowo 
byli poinformowani. Były spotkania z radnymi, z KGW, ze strażakami z terenu całej gminy, 
więc wszyscy byli powiadomieni. Ankiety też były rozdysponowane wśród mieszkańców, 
część ankiet trafiła, część ankiet nie trafiła, ale co jeszcze jest najważniejsze. To, że my się 
wypowiadamy, bo to  jest nasza strategia, to jedno. Ale, żeby strategia miała moc prawną 
i mogła być ustalona to muszą być opinie wszystkich naszych sąsiadów, czyli wszystkich 
wójtów, burmistrzów sąsiadujących z terenem naszej gminy. Opinia Wojewódzkiego 
Funduszu Ochrony Środowiska, Starostwa Powiatowego. Strategia gminy musi być spójna 
ze strategią powiatu piotrkowskiego i ze strategią Urzędu Marszałkowskiego.  Tych decyzji 
i tych postanowień, gdzie jeszcze jest Sanepid, Polskie Wody, zarządy dróg. I dopiero na 
bazie tego wszystkiego powstaje nasza strategia, która jest podejmowana uchwałą rady 
gminy. Z rocznym wyprzedzeniem wzięliśmy się za pracę. To była praca nie tylko jednej 
osoby, ale myślę, że całego naszego społeczeństwa. Wszyscy byli w sposób zwyczajowo 
przyjęty poinformowani i każdy miał tutaj wpływ na losy tej strategii.   
Drugie pytanie, cenne uwagi też pan miał, ale ja myślę, że zbliżamy się do takiego dziwnego 
okresu. Można było do nas wystąpić wtedy, kiedy była podejmowana uchwała o tej strategii, 
można uczestniczyć w konsultacji nad raportem gminy. Ten raport jest co roku dyskutowany 
z naszymi mieszkańcami i z radnymi. Dlaczego wtedy nikt z żadnych mieszkańców, gdzie 
ma możliwości, nie skorzysta z tego, nie przyjdzie tak, jak pan dzisiaj przyszedł. Nie powie, 
że w raporcie gminy pasowałoby dołożyć to albo w raporcie Gminy Ręczno za rok 2023 
powinno być uwzględnione tamto, czy jeszcze coś innego dopisane. Tego nie ma, tak jak 
powiedziała pani Jolanta. Nie ma rozmowy naszych mieszkańców bezpośrednio z radą, 
bezpośrednio z nami. My nie gryziemy, my nie boimy się mieszkańców, wychodzimy 
naprzeciw tym mieszkańcom i każde dobre słowo myślę, że byłoby uwzględnione przez nas 
i przez radę gminy. Tego też oczekujemy od naszych mieszkańców i bardzo byśmy prosili, 
jak to pan powiedział - jeżeli u cioci na imieninach bądź w kuluarach są takie rozmowy 
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prowadzone, niech ci mieszkańcy przyjdą tutaj do nas. My chętnie odpowiemy na te pytania, 
które nurtują mieszkańców. 
Uważam, że Gmina Ręczno, a szczególnie miejscowość Ręczno w tym okresie rozwinęła się 
w sposób niesamowity. Te historyczne inwestycje, które zostały wykonane przy udziale 
Polskiego Ładu to są naprawdę historyczne. Kto pomyślał, że będzie zmodernizowana 
oczyszczalnia ścieków za 5 mln zł, dróg za 5 mln zł, inwestycja połączenia wodociągu. 
Między innymi, na pewno teraz pan odczuł też poprawę, różnicę, jeżeli chodzi o wodę która 
jest zaopatrywana, bo akurat w tamtym rejonie pan mieszka, czyli wymiana wodociągu 
w stronę Gminy Łęki Szlacheckie. Budowa zbiornika retencyjnego, nowego zestawu 
hydroforowego na stacji uzdatniania wody w Ręcznie. Oczywiście nie wiąże się tylko ze 
STU w Ręcznie, ale z dużo większą przestrzenią. Jeszcze szereg innych inwestycji, które tu 
na bieżąco monitorowaliśmy i przedstawialiśmy wszystkim mieszkańcom. W sposób 
zwyczajowo przyjęty było zawsze to przekazywane, czy na komisjach, czy na sesjach, czy 
na stronach internetowych, wszędzie. Uważam, że jeżeli chodzi o Gminę Ręczno to zyskała 
bardzo dużo, jeżeli chodzi o te ostatnie lata. Jestem dumny, że jestem mieszkańcem Gminy 
Ręczno. Uważam, że tutaj z radą dużo zrobiliśmy i też podziękowania dla wszystkich 
radnych, że nam udało się to zrealizować. A jeszcze wracając do stadionu – możliwe, że 
architektonicznie to wygląda ładniej, chodzi o miotacz kuli czy miotacz oszczepu, bo tam 
różne są jeszcze dyscypliny. My na bazie wykonywania dokumentacji technicznej musieliśmy 
przystosować stadion do parametrów rozgrywek wojewódzkich, jeżeli dobrze kojarzę. 
Te parametry były uwzględnione od góry, od ministerstwa i takie dyscypliny sportu musiały 
znajdować się na tym obiekcie. My na to nie mieliśmy wpływu chcąc pozyskać te pieniądze 
musieliśmy go wykonać w takim standardzie, jakim jest na dzień dzisiejszy. Myślę, że ten 
obiekt też cieszy się dużym powodzeniem, co widać, jeżeli chodzi o rozwój naszych dzieci 
i młodzieży. W klubie „Czartoria” jest ich cztery albo pięć grup. Cieszy się to dużym 
powodzeniem w sezonie letnim. W sezonie jesienno-zimowym ćwiczą na Orliku bądź na sali 
gimnastycznej. To też ma znaczący wpływ, jeżeli chodzi o rozwój i o widoczność naszej 
młodzieży, naszych dzieci na obiektach sportowych.         
 
Wójt Gminy Piotr Łysoń 
Witam pana Stanisława bardzo serdecznie. Cenię jego uwagi, natomiast niektóre bolą, bo są 
niesprawiedliwe. Ja w sprawozdaniu powiedziałem, że współpraca jest na trzy plus, ale to 
jest nieprawda dlatego, że to jest współpraca z ostatniego miesiąca. Całokształt współpracy 
przedstawię za miesiąc i będzie wtedy jasno widać, że przez 20 lat wcześniej do 2010 r. 
gmina zrobiła inwestycje za 5 mln, a w ostatniej kadencji gmina zrobiła inwestycje za 30 mln. 
To jest ta różnica, bardzo malutka. Inwestycje w celu poprawy (które są niewidoczne) jakości 
i ilości wody. Zaplanowaliśmy studnię głębinową, w tym roku będziemy już zaczynali 
procedury, to są ważne sprawy. Oczywiście parking jest ważny, ale są sprawy ważne 
i ważniejsze. Na wszystkie inwestycje pozyskujemy bardzo duże dofinansowania i tutaj nikt 
nam tego nie odbierze. Niezbędną infrastrukturę dla dzieci, żeby zachęcić młodzież do 
pozostawania tutaj na terenie. Jako jedna z nielicznych gmin mamy wolne miejsca 
w przedszkolu, teraz tworzymy żłobek. Miejsce idealne, ale na siłę młodych nie 
przytrzymamy tym bardziej, że emeryci zajmują miejsca pracy.  
 
Zastępca Wójta Marcin Kusa 
Odniosę się do wczorajszego pytania na wspólnej komisji, na której niestety nie mogłem 
uczestniczyć. Chodzi o postanowienie nr 6/2024 Komisarza Wyborczego w Piotrkowie 
Trybunalskim z dnia 8 stycznia 2024 r. w sprawie podziału Gminy Ręczno na okręgi 
wyborcze, ustalenia ich granic, numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu. 
Chodzi przede wszystkim o Będzyn–Zbyłowice, bo to był okręg wyborczy nr 1. Z tego 
względu, że nie został osiągnięty w tym okręgu wskaźnik, który wynosi 0,47 (wskaźnik 
mandatu do okręgu wyborczego), a powinien być 0,50 do 1,49 i wtedy jest jeden mandat 
radnego. Ten wskaźnik w Będzynie i Zbyłowicach nie został osiągnięty ze względu na zbyt 
małą populację – liczbę mieszkańców. My tego nie liczyliśmy, tylko liczył to komisarz 
wyborczy oczywiście. Jak sięgniecie do roku 2012, 2008 to była to uchwała rady gminy, 
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a teraz jest to postanowienie komisarza wyborczego. W skrócie, mało mieszkańców, trzeba 
było te dwie miejscowości przyłączyć do miejscowości innych, gdzie ten wskaźnik 1,49 został 
przekroczony bądź nie został przekroczony. W 2008 r. była identyczna sytuacja i też Będzyn 
ze Zbyłowicami stracił jeden mandat tego radnego na rzecz Bąkowej Góry, tak można 
powiedzieć. Teraz jest zrobione, jak w 2008 r., że Będzyn, Zbyłowice i Bąkowa Góra od nr 1 
do nr 38 ma jeden mandat radnego i Bąkowa Góra od nr 39 do końca ma drugi mandat 
radnego. Odbyłem spotkanie bezpośrednio u pana dyrektora w biurze wyborczym. Pomysł 
był, żeby Będzyn przyłączyć do Majkowic, a Zbyłowice do Łęk Królewskich bądź Kolonii 
Ręczno. Uważałem to za nierozważne z tego względu, że Będzyn i Zbyłowice mają 
wspólnotę parafialną też w Bąkowej Górze i przede wszystkim mają lokal wyborczy, który 
znajduje się w Bąkowej Górze na dzień dzisiejszy. Taką decyzję wspólnie ustaliliśmy 
i wypracowaliśmy, i tak też postanowienie komisarza wyborczego się przedstawia. 
W skrócie, nie mamy ludzi, nie mamy mieszkańców i to jest bardzo zatrważające. 
Pozwoliłem sobie przygotować takie wizualne dane: 2008 r. a 2012 r., 281 mieszkańców 
nam ubyło. Czyli można sobie uzmysłowić, że takie Majkowice przez te 12 lat nam ubyło. 
Więc na to nic nie poradzimy. Wskaźniki demograficzne są takie a nie inne i dlatego stąd te 
okręgi i zmiana tych okręgów.     
 

Punkt 17 
Zamknięcie sesji 
 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Mirosław Zawada o godz. 11:24 
zakończył obrady stwierdzeniem, że zamyka XLIX Sesję Rady Gminy Ręczno w dniu 
1 lutego 2024 r.  
 
 
 

Protokołowała                     Przewodniczący Rady  
         
Barbara Stępień             Mirosław Zawada 


